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پنج شنبه 9 آذر 1402 | 16 جمادی الاول 1445|

در صفح�ه مج�ازي اش خ�ود را اينگون�ه معرفي كرده اس�ت: 
پاه�ام عهد ك�ردن ج�ای خالي دس�ت هامو پ�ر كن�ن، اما در 
گفت وگ�وي تلفن�ي خ�ود را اينگون�ه معرفي مي كن�د: زينب 
نوروزي هس�تم كه البته صبا صدايم مي كنند. س�ال1363 در 
يكي از روس�تاهاي قزوي�ن به دنيا آمدم. كارشناس�ي ارش�د 
مهندس�ي معماري سيس�تم هاي كامپيوت�ري دارم. به عنوان 
كارش�ناس ITدر گروه بهداش�تي فيروز فعاليت دارم و قبل از 
آن نيز مدير وب س�ايت و مدير IT كانون معل�ولان توانا بودم.

  
از او درباره نوع معلوليتش پرس��يدم كه گفت: معلوليت من از ناحيه 
دو دست و يك پاست، يعني از ناحيه دودست كاملًا محدوديت دارم 
و پاي راستم 30س��انت از پاي چپم كوتاه تر است و از مكمل زير زانو 
استفاده مي كنم. معلوليتم مادرزادي و دليل آن شايد ژنتيكي بوده 

است. ساير افراد خانواده و برادرانم همگي سالم هستند.
پرس��يدم از چه زماني متوجه تفاوت خود با بقيه شد كه اين سؤال 
سرآغاز داستاني شد: من دوران كودكي به هيچ عنوان متوجه تفاوتم 
با بقيه نشدم. همه اين سال ها برخورد خانواده با من به گونه اي بود 
كه نگاه غيرمعمولي به من نداش��تند و من چنين حسي را دريافت 
نك��رده ام، اما به محض ورود ب��ه جامعه تفاوت نگاه ه��ا، حرف ها و 
برخوردها باعث ش��د ذهنيتي براي من به وجود آمد كه  تو با بقيه 
متفاوتي. اين تفاوت را در خودم صرفاً ظاهري ديدم و ش��ايد تنها 
ظاهر من فرق كند، در حالي كه همواره خودم را بالاتر از بقيه ديدم. 
اين بالاتر ديدن نه از روي خودخواهي و خودش��يفتگي بلكه از اين 
منظر بود كه مي توانم موفق باش��م. خودم را عقب تر از بقيه نديدم. 
خودم را در خانه حبس نكردم. نگذاش��تم س��اير افراد به دليل اين 
تفاوت خود را بالاتر از من ببينند. نگفتم نمي توانم يا از پس كاري 
بر نمي آيم. همواره خواس��تم ابتداي خط بايستم. اولين چيزي كه 
در ذهن من ماند و پاك نش��د، برخورد مدير مدرسه دبستانم بود. 
من را در مدرس��ه عادي ثبت نام نمي كردند اما مادرم به هوش من 
اشاره مي كرد. همان زمان نوش��تن را با پا شروع كرده بودم. الفبا را 
مي دانستم اما مدير مدرسه مي گفت امكان ندارد. مي گفت بچه ها از 
شرايط جسمي من مي ترسند، در حالي كه همان بچه هاي دبستان 
و هم كلاسي هاي من همچنان بهترين دوستان فعلي من هستند و 
هيچ كدام از بچه ها عكس العمل بدي نداشتند. در نهايت به واسطه 
يكي ديگر از مسئولان مدرسه من يك ماه آزمايشي پذيرفته شدم 
تا واكنش س��اير افراد س��نجيده ش��ود و در نهايت در تمام دوران 
تحصيل در مدارس عادي درس خواندم. متأس��فانه اين بزرگ ترها 
هستند كه اين تفاوت را به بقيه منتقل مي كنند. من هرگز از بچه ها 
نگاه بدي نديده ام اما همواره از بزرگ ترها و به دفعات واكنش هاي 
ناخوشايندي ديده ام. از خانم نوروزي درباره مشكلاتي كه به دليل 
محدوديت با آن برخورد مي كند، پرس��يدم كه گفت: من مشكلي 
با زندگي كردن ندارم و اگر همه چيز س��رجاي خود باشد، زندگي 
آنقدرها براي ما سخت نيس��ت. يكي از گلايه هاي وي اين بود كه 
بهزيستي حمايت خود را از افراد ش��اغل برمي دارد.  هر قدر بيشتر 
با او حرف مي زدم، بيشتر رضايت را در گفته هايش حس مي كردم. 
مي گفت: خانواده ام هرگز من را جدا از بقيه نديده اند. مرا هميشه به 
سمت جلو هل داده اند. هميشه به من القا كرده اند تو بايد مهندس 
باشي و توقعاتي كه خانواده و اقوام در همه نقش هاي مختلف از من 
داشتند، باعث شد من در مسير همان توقعات بالا بروم. در خانواده 

طوري رفتار نشد كه حس كنم نمي توانم.
از وي درباره ش��رايط كارخانه فيروز پرس��يدم كه گفت: من سال ها 

پيش با آقاي موسوي، مديرعامل فيروز آشنا شدم. همان سوم ابتدايي 
خاطرم است به من گفتند تو بايد درس بخواني و يكي از مديران من 
باشي. من همواره فكر مي كردم بايد درس بخوانم تا بتوانم كنار آقاي 
موسوي كار كنم. در نهايت با ورود به كانون توانا توانستم جهشي را 
در بخش ITرقم بزنم. در حال حاضر هم در كنار كار در شركت فيروز 

در كانون هم فعال هستم.
 ITدر مورد شيوه فعاليت خانم نوروزي و دشواري فعاليت در حوزه
پرسيدم كه درباره آن گفت: ش��رايط كاري من متناسب با وضعيت 
فعلي ام طراحي ش��ده اس��ت و اين طراحي هم بر مي گردد به دوران 
مدرس��ه كه پدرم با خلاقيت خودش ميزي را طراحي كرد كه بعد از 
آن هم همان ايده بزرگ تر و مدرن تر شد و توانستم همچنان فعاليت 

كنم. 
وي بزرگ ترين شانس خود را همكاران خود توصيف كرد و گفت: در 
فضاي كار به هيچ عنوان زير آب زني وجود ندارد و همواره همه براي 
بالارفتن و پيش��رفت يكديگر تلاش مي كنند. 95 درصد خط توليد 
افرادي هس��تند كه محدوديت جس��مي دارند اما در كادر ستادي 
10 درصد داراي معلوليت هس��تند و بقيه افراد تندرست هستند از 

جمله همكاران من كه همواره براي پيشرفتم تلاش كرده اند.
از او درباره مسئولان و جامعه پرسيدم. بعد از سكوت طولاني گفت: نه! 
چيزي پيش نيامده است كه بگويم اگر امكاناتي باشد، بهتر مي شدم. 

اگر كم كاري بوده از جانب خودم بود.
يكي از موضوعات مورد اشاره در صحبت هاي خانم نوروزي به حوزه 

آموزشي برمي گشت كه اعتقاد داش��ت: آموزش و پرورش بايد جاي 
آموزش را براي كودكان و نيز افرادي كه محدوديت حركتي دارند، باز 

كند و از همان كودكي اين آموزش ها داده شود.
نكات پايان��ي در صحبت هاي خانم نوروزی س��اعت ها ذهن من را 
مش��غول كرد كه گفت: در ش��رايط عادي هيچ كس آرزو نمي كند 
جاي من باشد اما گاهي افراد در چنان ش��رايط سختي قرار دارند 
كه مي گويند كاش جاي تو بوديم، يعني حاضر هستند محدوديت 
جس��مي من را داش��ته باش��ند، ولي مثل من زندگ��ي كنند. من 
نمي توانم بگويم شاد باش و زندگي را راحت بگير و بي پولي را نبين، 
اما بسياري از دختران هم سن و س��ال من به خاطر نداشتن درآمد 
اذيت مي شوند. در هر صورت من احساس مي كنم ما يك بار زندگي 
مي كنيم و ارزش اين را دارد كه قش��نگ زندگي كنيم. من با همه 
محدوديت ها ورزش، كار و زندگي مي كن��م. زندگي يعني همين. 
اين حرف شعار نيس��ت اما خيلي گفته و نوش��ته ام. خودم نقاشي 
مي كنم. در زمان نقاشي كشيدن دوست ندارم نقاشي ام زشت شود. 
مي خواهم خيلي خوب شود كه وقتي كسي مي بيند، تعريف كند. 
هر كس براي درس��ت كردن چيزي، مي خواهد آن چيز به بهترين 
شكل ش��ود. مطمئنم خالق ما چيزي را كه خلق كرده كامل است، 

يعني نقصي از طرف خدا نيست كه از او شاكي شوم. 

زهرا اس��گوئي 29 س��اله، اهل تبريز، نويس��نده و ورزش��كار است. 
محدوديت جس��مي زهرا به دوران نوزادي برمي گردد. تندرست به 
دنيا مي آيد اما به دليل اشتباه پزشكي و تزريق سرم قند نمكي بيش 
از حد معمول به مغز او فشار وارد و در نهايت دچار محدوديت جسمي 

و حركتي مي شود. 
زهرا هم مثل بس��ياري ديگر از افرادي كه دچار محدوديت جسمي 
هستند، مي گويد: من در دوران كودكي ارتباط خوبي با بچه ها داشتم 
و به هيچ عنوان متوجه محدوديت خودم نشدم، اما زماني كه بزرگ تر 

شدم، اين محدوديت را بيشتر درك كردم.
با زهرا درباره برنامه ه��اي زندگي اش صحبت 
كردم كه گفت: از سال94 با ورزش بوچيا آشنا 
شدم و از سال1401 هم نويس��ندگي را آغاز 

كردم و در نهايت به چاپ كتاب رسيدم.
وي نويسندگي خود را مرهون لطف خداوند و 
بعد از آن فردي به نام ميكائيل نظري از فعالان 
فرهنگ و هنر مي داند و مي گويد: اس��م كتابم 
دختري از جنس فولاد اس��ت. در اين كتاب از 
خودم و سختي هايي كه در زندگي كشيده ام، 
نوشته ام و خدا را شكر كتابم امسال به چاپ دوم 
رسيده است. قصد من اين بود تا با اين داستان 
به ساير معلولان كه مشكلات مش��ابه دارند، 

حس اميد به زندگي بدهم.
زهرا به »جوان« توضيح مي دهد: من خانواده 
كوچكي دارم. پدرم را  س��ال ها پيش از دست 
داده ام و در حال حاضر با مادرم زندگي مي كنم. 
عامل اصلي موفقيتم حمايت ه��اي بي اندازه 

مادرم بود.
وي به كس��اني كه دچار محدوديت جس��مي 
هس��تند، مي گويد: هيچ وقت امي��د خود را از 

دس��ت ندهيد و هر طور اس��ت، خودتان براي خودتان ناجي باشيد و 
منزوي و گوشه گير نباشيد.

اس��گوئي درباره انتظارات خود از جامعه مي گويد: با ما مثل بقيه افراد 
معمولي رفتار كنند. چرا طوري رفت��ار مي كنند كه انگار ما متفاوت يا 

نيازمند ترحم هستيم؟!
آنچه از صحبت هاي اين نويسنده جوان متوجه شدم، اين بود كه نگاه 
سنگين ديگران روي خود را دوس��ت ندارد. وي در اين باره گفت: اين 
نگاه ها باعث خانه نشيني كساني مي شود كه دچار محدوديت جسمي 

هستند.
وقتي از او درباره مشكلاتش مي پرسم، اينگونه 
جواب مي دهد: مش��كل كه زياد است و از كجا 
بايد گفت. هي��چ كجا براي ما مناسب س��ازي 
نمي ش��ود و مبلمان ش��هري هم محدوديت 
جس��مي ما را محدودتر مي كن��د. ما به خاطر 
محدوديت هاست كه خانه نش��ين مي شويم، 
در حالي كه مناسب سازي شهر باعث مي شود 
استقلال پيدا  كنيم و از انزوا دور شويم. مسئولان 

كمي به ما فكر كنند.
زه��را در صحبت هاي آخ��رش مي گويد: من 
پرانرژي هس��تم و قص��د دارم پرانرژي تر هم 
زندگي را ادامه دهم. چه شاد باشم و چه نباشم، 
زندگي و روزهاي آن در گذر اس��ت و وضعيت 
من و افراد شبيه من تغيير نمي كند، بنابراين 
خوش��حال بودن و پرانرژي ب��ودن را انتخ��اب 
كردم، چون دوست ندارم، اطرافيان و خانواده را 
ناراحت يا آنها را از انگيزه و شوق زندگي نااميد 
كنم. در اين  س��ال هاي زندگي هم همواره به 
لطف خدا افراد خوبي سر راهم قرار گرفته اند كه 

به موفقيت و پيشرفت من كمك كرده اند.

زهرا اسگوئي 29 ساله، توان ياب نويسنده:

 »دختري از جنس فولاد« 
داستان زندگي من و بسياري از معلولان است

زينب نوروزي، كارشناس ارشد فناوري اطلاعات، ورزشكار و نقاش:

شرايط جسماني باعث نشد از اول صف توانستن عقب نشيني كنم 

معصومه فراهاني، مدير واحد مشاركت هاي مردمي مؤسسه نيكوكاري »رعد الغدير«:

كارآفريني اجتماعي را جايگزين اهداي سبد كالا كرديم!

سرمربي تيم ملي دووميداني نابينايان پيشنهاد مي كند در روز جهاني 
معلولان تعدادي از مسئولان يك روز را با چش��م بند سر كار بروند و به 
صورت نابينا يا به وسيله ويلچر تردد كنند، در واقع روز جهاني معلولان 
را مثل آنها زندگي كنند تا همذات پنداري بهتري داشته باشند و بفهمند 

اين قشر چه سختي هايي را تحمل مي كنند. 
علي اصغر هادي زاده، مشاور عالي فدراسيون نابينايان و سرمربي تيم ملي 
دووميداني نابينايان در گفت وگو با »جوان« در مورد مشكلات مختلف 
معلولان در كشور مي گويد: واقعيت مطلب اين است كه در دنياي امروز 
تمام سعي و تلاش مجامع و دولت ها بايد بر اين مبنا قرار گيرد كه عدالت 

بين همه آحاد برقرار شود، چراكه فلسفه زندگي افراد عدالت است. 
وي توضيح مي دهد: وقتي ما از عدالت در همه زمينه ها حرف مي زنيم، 
به هر حال بايد طوري برنامه ريزي شود كه همه مردم در رابطه با بحث 

خدمات شهري و امكانات دولتي و حقوقي يكسان بهره ببرند. 
هادي زاده با اشاره به محدوديت هاي قشر معلول در زمينه هاي مختلف 
جسمي و حركتي مي افزايد: يك معلول بنا به دلايل مختلف شبيه ساير 
افراد نيست و امكان زندگي مثل بقيه را ندارد، در نتيجه مهم ترين وظيفه 
دولت اين است كاري كند كه يك معلول مثل ساير افراد بتواند از امكانات 

استفاده كند. 

وي مثال هاي مختلفي از جمله مترو، اتوبوس، تاكسي، سالن ورزشي، 
كتابخانه، سينما و پارك ها می آورد و مي گويد: اينها تنها بخشي از امكاناتي 
است كه ساير افراد به صورت معمول و روزمره استفاده مي كنند، در حالي 
كه امكانات فراتر از موارد مطرح ش��ده اس��ت و معلولان از آنها محروم 
هستند.  طبق گفته وي، امكانات بايد طوري طراحي و ساخته شود تا يك 

معلول هم در حد ديگر افراد استفاده كند. 

وي در رابطه با قوانين فعلي در مورد معلولان به »جوان« مي گويد: من به 
جرئت مي گويم قوانين خوبي در حمايت از معلولان وجود دارد اما آنچه 

همه را رنج مي دهد، عدم اجرايي شدن قوانين است. 
يكي از مثال ه��اي وي در اي��ن زمينه به ش��رايط اس��تخدام معلولان 
برمي گش��ت كه در اين زمينه بي��ان مي كند: 4درص��د از ظرفيت كل 
دستگاه هاي دولتي بايد به افراد داراي معلوليت اختصاص داده شود اما 
كجا چنين قانوني اجرا مي شود، مگر نه اينكه طبق قانون مبلمان شهري 
بايد شرايط تسهيل رفت و آمد معلولان را فراهم كند اما در عمل شاهد 

هستيم هيچ كدام از اين موارد رعايت نمي شود. 
به گفته وي، اگر قوانين اجرايي ش��ود، بخش عمده اي از مشكلات حل 
خواهد شد چراكه قانون جامع و كامل است و همه ابعاد زندگي يك معلول 
در آن ديده شده است؛ از كار و ورزش و خدمات اجتماعي گرفته تا مبلمان 

شهري، اما متأسفانه قوانين يا اجرايي نمي شود يا ناقص اجرا مي شود. 
هادي زاده بيان مي كند: بهترين كار در روز جهاني معلولان اين است كه 
يك بار قوانين را نگاه كنند تا بندهاي اجرايي شده يا ناقص اجراشده آن 
را مورد بررس��ي قرار دهند، حتي اگر 10درصد آن اجرايي شود، باز هم 

مورد رضايت است. 
وي در مورد توقعات معلولان از جامعه و مردم مي گويد: اولين و مهم ترين 
خواسته معلولان اين اس��ت كه مردم نگاه ترحم آميز خود را از معلولان 
بردارند. يك معلول دوست ندارد مردم از روي ترحم و دلسوزي احساس 
وظيفه در قبال آنها داشته باشند. بدترين كار از سوي مردم اين است كه 

از روي ترحم عملي انجام دهند. 
هادي زاده تصريح مي كند: نه ترحم، بلكه وظيفه عقلي و انساني و ديني ما 
ايجاب مي كند نسبت به معلولان جامعه خدمتگزار باشيم و از دولتمردان 
انتظار دارم از لحاظ خدمات شهري طوري برنامه ريزي كنند تا همه از 

امكانات شهر يكسان استفاده كنند. 
به اعتقاد مش��اور عالي فدراس��يون نابينايان درصد كمي از معلولان از 
امكانات شهر استفاده مي كنند چراكه براي معلول بهينه سازي و طراحي 
نشده است. اصلاح مبلمان شهري و دسترس��ي به امكانات آن، انتظار 

ساده اي است كه بايد فراهم شود. 
وي به توانمندي هاي معلولان اش��اره می كند و مي گويد: اگر معلولان 
اشتغال داشته باشند، به كسي نياز ندارند. آنان افراد توانمندي هستند و 
نبايد اين قشر به صرف يك نقص جسمي تعريف شوند. معلولان كارهاي 
بزرگي انجام مي دهند و نمونه هاي آن در بحث ورزش ديده مي شود كه 
همپاي افراد غيرمعلول فعاليت مي كنند و مي درخشند. افراد معلول بسيار 

مبارز، سختكوش و خوش فكر هستند. 
به اعتقاد وي، اشتغال معلولان بحثي جدي است چراكه وقتي يك معلول 
درآمد داشته باش��د، نيازش به جامعه كمتر مي ش��ود اما وقتي معلول 

خانه نشين باشد و شغل و درآمد نداشته باشد، به مشكل مي خورد. 
وي با اشاره به تلاش ديگر كشورهاي جهان براي حمايت از معلولان بيان 
مي كند: براي معلولي كه امكان شغل و فعاليت ندارد، بايد حداقل حقوق 
تأمين اجتماعي را تأمين كرد تا عزتمند زندگي كند و اگر امكان شغل 

نيست، حداقل حقوق براي فرد معلول از طرف دولت پرداخت شود. 

 خواسته هر معلولي
داشتن يك زندگي معمولي!

 حسين  معلولان يا به تعبير بهتر و درست تر توان يابان، توقع زيادي از زندگي 
و جامعه، از من و ش�ما ندارند. برخلاف تصورات ما كه وضعيت آنان را گل محمدي

بسيار پيچيده مي كنيم يا غامض مي دانيم، آنان خواسته هايي ساده 
دارند. خواس�ته هر معلولي برخورداري از يك زندگي معمولي است. 
فهم اين خواس�ته و تحقق آن نيز چندان موضوع پيچيده اي نيست. 
يك معلول يا توان ياب به نسبت وضعيتي كه دارد مي خواهد درس بخواند، مدرسه و دانشگاه 
برود، شاغل شود، ازدواج كند، مثل همه ما تفريح و سرگرمي داشته باشد و از حداقل مواهب 
خدادادي استفاده كند. اما آيا خانواده هاي داراي عضو معلول، آيا جامعه و مسئولان به درك 
و فهم درستي از آنچه توان يابان مي خواهند، رس�يده اند و آيا راه پاسخ به آن را مي دانند؟ 
تجربه نشان داده است توجه صحيح و منطقي به جامعه توان يابان، نه تنها موجب بساماني 
زندگي آنان مي شود، بلكه شرايط شكوفايي استعدادهاي شان را فراهم می سازد و در اين 
مسير درست و سازنده، هم فرد توان ياب، هم كشور و جامعه، از خدمات مفيد اين قشر به 

خوبي بهره مند مي شوند. 

 علي اصغر هادي زاده
مشاور عالي فدراسيون نابينايان:

  مسئولان يك روز 
   با چشم بند تردد كنند   

   تا دشواري زندگي
  معلولان را بفهمند

اولين و مهم ترين خواسته معلولان اين است كه مردم 
نگاه ترحم آميز خود را از معل��ولان بردارند. يك معلول 
دوس��ت ندارد مردم از روي ترحم و دلسوزي احساس 
وظيفه در قبال آنها داشته باشند. بدترين كار از سوي 
مردم اين اس��ت ك��ه از روي ترحم عمل��ي انجام دهند

بچه كه بودم مس��ئولان مدرس��ه يك ماه آزمايشي مرا 
پذيرفتند تا واكنش ساير دانش آموزان سنجيده شود 
و در نهاي��ت در تمام دوران تحصي��ل در مدارس عادي 
درس خوانده ام. متأس��فانه اين بزرگ ترها هس��تند 
كه اين تفاوت را به بقيه منتقل مي كنن��د. من هرگز از 
بچه ها نگاه ب��دي ندي��ده ام، اما هم��واره از بزرگ ترها 
و ب��ه دفع��ات واكنش ه��اي ناخوش��ايندي دي��ده ام

مبلم��ان ش��هري ه��م محدوديت 
جس��مي م��ا را محدودت��ر مي كند. 
ما ب��ه خاطر محدوديت هاس��ت كه 
خانه نشين مي ش��ويم، در حالي كه 
مناسب سازي ش��هر باعث مي شود 
استقلال پيدا مي كنيم و از انزوا دور 
شويم. مسئولان كمي به ما فكر كنند

نيره ساری

پرونده
مطالبات توان يابان

محبوبه قربانی

پرونده
مطالبات توان يابان

فرزانه و محسن از زوج هاي شاغل در مؤسسه رعدالغدير هستند 
كه در يك برنام�ه تفريحي تئاتر از طرف مؤسس�ه باهم آش�نا 
ش�ده اند. آنها براي ازدواج ش�ان با مخالفت هاي زيادي روبه رو 
بوده اند، ولي از آنجا كه ياد گرفته بودند چطور با مشكلات مقابله 
كنند تا به هدف برسند، براي رسيدن به اين هدف هم تلاش كرده 
و بالاخ�ره زندگي مشترك ش�ان را بعد از رضايت والدين ش�ان 
ش�روع كرده اند. فرزان�ه متولد74 و محس�ن متولد66 اس�ت. 
آنها در گفت وگويي به سؤالاتم پاس�خ دادند. ابتدا فرزانه گفت: 
معلوليتم جسمي- حركتي و مادرزادي است، اما ژنتيكي نيست. 
در دوران بچگي به خاطر پوكي استخوان شديد، شكستگي هاي 
متعددي داش�تم و مدام در بيمارس�تان بس�تري ب�ودم. كمي 
ك�ه بزرگ تر ش�دم، بريس گذاش�تم و ح�الا ب�ا آن راه مي روم.

  
آيا خواهر و برادر ديگري داريد؟

بله. من دختر سوم خانواده هستم و دو خواهر ديگرم سالم هستند. 
در دوران تحصيل مشكلي نداشتيد؟

بدون مشكل كه نبود، چون نمي توانستم راه بروم. در ابتداي تحصيل 
مادرم مرا با كالسكه به مدرسه مي برد. بعد كه بزرگ تر شدم با دوچرخه 

رفت و آمد مي كردم تا اينكه بريس گرفتم و به دانشگاه رفتم. 
مدرك تحصيلي ات چيست؟

كارشناس حسابداري. 
چطور با مؤسسه رعدالغدير آشنا شديد؟

شش سال قبل. بهانه اين آشنايي  به زماني برمي گردد كه مي خواستم 
گواهينامه بگيرم. پدرم قول داده بود اگ��ر گواهينامه ام را بگيرم، برايم 
ماشين مي خرد. قسمت بود ماش��ين را از فرد معلول خريداري كنيم. 
او اين مؤسسه را پيشنهاد داد و من كه ترم آخر دانشگاه بودم به اينجا 

آمدم. 
به چه قصدي وارد مؤسسه شديد؟ آيا از همان اول قصد 

كار كردن داشتيد؟
ابتدا برايم جنبه تفريح داشت اما وقتي در كلاس كامپيوتر شركت كردم، 
جدي تر شدم و با هدف كلاس ها را دنبال كردم. بعد براي پروژه اي نيرو 
مي خواستند كه تس��ت گرفتند و نمره آوردم. حالا هم مسئول مركز 

تماس هستم. 
كجاي زندگي خيلي سخت گذشت؟
دوران بچگي ام كه همه در بيمارستان رقم خورد. 

با اي�ن تعاري�ف به ش�ما ثابت ش�ده اس�ت معلوليت  
محروميت نيست؟

البته معلوليت ش��ايد در جاهايي محدوديت باشد اما هيچ وقت نگران 
نبودم و هر كاري را با اميد انجام مي دادم. 
ازدواج تان در چه سالي بود؟

پنج سال قبل. دو سال نامزد بوديم و حالا سه سال 
است زندگي مشتركم با محسن را شروع كرده ام. 

در كارهاي خانه مشكلي نداريد؟
خير. سعي مي كنم همه امورات خانه را با 

عشق و آرامش به تنهايي انجام بدهم. 
هر جا لازم باشد محسن كنارم است. 
آش�نايي تان چگونه رقم 

خورد؟
در يك اردوي تفريحي تئاتر بود كه 
همديگر را ديديم و بعد او پيشنهاد 

داد و من هم قبول كردم. 
و بعد... 

مخالفت خانواده ه��ا خيلي ما را 
اذيت كرد، اما ي��اد گرفته بوديم 
براي رس��يدن بايد ت��لاش كرد. 

بالاخره تلاش كرديم تا اينكه سقف مشترك مان را ساختيم. 
اي�ن هم�ه امي�دواري و پش�تكار حتم�اً تكيه گاهي 
مي خواهد. براي تو اين تكيه گاه چه كسي يا چه كساني 

بودند؟
اول كه خدا اميد همه بي پناهان اس��ت، بعد پدر و مادرم، به خصوص 
پدرم كه به من اعتماد به نفس بالايي مي داد و مرا در همه كارها حمايت 

مي كرد. اعتماد به نفس كه باشد، زندگي روند خوبي دارد. 
چه توصيه اي به ديگر معلولان داريد؟

بايد قبول كنيم معلوليت جزئي از زندگي مان است. نبايد با آن بجنگيم 
بلكه بايد با موانع آن بجنگيم و اميدمان را از دست ندهيم. 

  
شوهر فرزانه هم معلول مادرزادي و بيماري اش كلاب فوت است. 
محسن مي گويد پدر و مادرش خيلي برايش زحمت كشيده اند، 
چراكه رسيدگي و تصميم عمل جراحي بموقع در همان دوران 
كودكي باعث ش�د درصد بالاي�ي از بيماري اش درمان ش�ود. 

مدرك تحصيلي ات چيست؟
ديپلم كامپيوتر.

در دوران مدرسه مشكلي نداشتيد؟
خير. بدون هيچ مشكلي در مدارس عادي درسم را خواندم. 

حاميان شما چه كساني بودند؟
پدر و مادرم. من خيلي به آنها مديون هستم. اگر در دوران كودكي بموقع 

مرا عمل نمي كردند، الان نمي توانستم راه بروم. 
 خواهر و برادر هم داريد؟ آنها سالم هستند؟
يك خواهر و يك برادر دارم كه خدا را شكر مشكلي ندارند. 

 قبل از آشنايي با مؤسس�ه هم مشغول كار بوديد يا به 
خاطر معلوليت خانه نشين بوديد؟

يك روز هم در خانه ننشسته ام. دو سال روزنامه نگار بودم. كلاس هاي 
مختلفي مثل نقاشي و موسيقي مي رفتم و س��ه سال هم معرق كاري 

مي كردم. 
و آشنايي با مؤسسه؟

از طريق يكي از دوستانم به اينجا معرفي شدم. 
 در حال حاضر مشغول چه كاري هستيد؟

كارشناس مركز تماس هستم. پروژه هايي را كه مؤسسه با آنها قرارداد 
مي بندد، پشتيباني مي كنم. 

 از ازدواج با همسرتان بگوييد. چرا خانواده تان مخالفت 
مي كردند؟

آنها فك��ر مي كردند فرزانه به خاط��ر معلوليتي 
كه دارد، نمي تواند از مس��ئوليت خانه داري 
و همس��رداري بربيايد. خب حق داشتند، 
اما من در مدتي كه با او آش��نا ش��ده بودم 
ب��ه توانمندي هاي��ش در كار ايم��ان 
پيدا كرده بودم و مي دانس��تم 
مي تواند در خان��ه و خانواده 
موفق باش��د، ول��ي خانواده 
اين توانمندي ه��ا را نديده 
بود و اين م��ن بودم كه بايد 
ثابت مي كردم. به لطف خدا 
توانستم آنها را راضي كنم 
و حالا هم م��ن و هم فرزانه 
با زندگي خوبي كه داريم، 
ثابت كرده ايم كه مي توانيم. 
حالا همسرم محبتي به دل 
آنها انداخته اس��ت كه اگر 
يك هفته او را نبينند، سراغش 

را مي گيرند. 

معصومه فراهاني، دانش آموخته رشته علوم اجتماعي، مدير واحد 
مش�اركت هاي مردمي مؤسس�ه نيكوكاري رعد الغدي�ر و با حفظ 
س�مت، مديريت روابط عمومي مؤسس�ه رعد الغدي�ر را عهده دار 
اس�ت. وي مي گوي�د: تفاوت اين مؤسس�ه ب�ا ديگ�ر خيريه ها در 
حوزه كارآفريني اجتماعي اس�ت و در اصل، يك مدل مينياتوري 
از مفه�وم كارآفرين�ي اجتماع�ي را ب�راي چند ه�دف طراحي و 
تعريف كرده است. در ادامه مش�روح گفت وگو با وي را مي خوانيد. 

  
كلياتي درباره خدمات مؤسسه و نحوه پذيرش افراد معلول 

بيان كنيد. 
حداقل سن افرادي كه پذيرش مي شوند 14سال و حداكثر 40سال است. 
اين مؤسسه افراد داراي هر نوع معلوليت به جز معلولان ذهني را پذيرش 
مي كند. ممكن است بين اين افراد كساني بازمانده از تحصيل باشند و در 
اين باره هم تدبير شده است. آنها در كلاس هاي نهضت سوادآموزي داير 
در همين مؤسسه شركت مي كنند. در اين مجموعه خدماتي از جمله 
آموزش هاي حرفه اي در زمينه هاي كامپيوتر، صنايع دستي، دوره هاي 
هنري طراحي و دوخت و غيره ارائه مي شود. افراد بعد از گذران آزمون 
داخلي، در آزمون س��ازمان فني و حرفه اي ش��ركت مي كنند و مدرك 

بين المللي فني و حرفه اي ارائه می شود. 
به غير از توانمندسازي آموزشي، خدمات ديگري هم ارائه 

مي شود؟
مددجويان وقتي وارد مؤسسه مي شوند كه سال ها از معلوليت آنها گذشته 
اس��ت، بنابراين آيتمي كه بتواند به بهبود وضعيت جسمي آنها كمك 
كند و جلوي پيشرفت بيماري را بگيرد، كار درماني است. ما يك مركز 
دندانپزشكي متمركز داريم كه خدمات آن كاملًا رايگان است. پزشكان 
هم داوطلبان خيري هستند كه بيماران را معالجه مي كنند. در اين مركز 
همه خدمات به استثنای ايمپلنت و لابراتوار انجام مي شود. ساختمان 
و همه تجهيزات آن هم اهدايي از س��وي خيرين است. خدمات بدون 
تبعيض است و به همه معلولان سراسر كش��ور خدمات داده مي شود، 
مگر در مواردي كه معلوليت محرز نباش��د. آن وقت با يك معرفي نامه 
كار درماني انجام مي گيرد. خدمات درماني ديگر مانند چشم پزشكي، 
زنان و زايمان، ژنتيك، تغديه و ارتوپد نيز ارائه مي شود. گاهي پزشكان 
خير افراد معلول را در مطب يا كلينيك مي پذيرند و آنها را رايگان ويزيت 
مي كنند. خدمات ديگر نيز مشاوره و مهارت هاي زندگي از جمله مشاوره 
حقوقي، خانوادگي و تحصيلي است كه هم براي معلولان است و هم براي 
خانواده ها. خدمات مددكاري هم با نظر كارشناسان شوراي ارزشيابي به 
هر مددجويي كه لازم باشد، ارائه مي شود، مانند بورسيه حمل ونقل، سبد 

كالا، هزينه درمان و حتي جهيزيه. 
بنا به توضيحات ش�ما، وج�ه تمايز اين مؤسس�ه با ديگر 
مؤسسه ها، به هم ريختن ساختارهاي سنتي مردم نهاد است 

كه نگاه شان تك بعدي است. در اين باره توضيح مي دهيد.
دقيقاً همين طور است. اين مؤسسه تفاوتش با ديگر خيريه ها در حوزه 
كارآفريني اجتماعي اس��ت و در اصل يك مدل مينيات��وري از مفهوم 
كارآفريني اجتماعي را براي چند هدف طراحي و تعريف كرده است. اول 

به جامعه هدف نشان مي دهد كه مي توانند، چراكه بسياري از آنها ابتدا 
با هدف پركردن اوقات فراغت وارد مؤسسه مي شوند اما بعد از آشنايي 
با فعاليت هاي مركز تفكرشان تغيير مي كند، سپس با اعتمادبه نفس بالا 
كار را با هدف شروع و دنبال مي كنند. اينگونه سطح تقاضا و مطالبه شان 
مثبت مي شود. دوم تغيير تفكر جامعه اس��ت. اينكه معلول تنها براي 
ماندن در خانه و گرفتن خدمات نيست. اين تغيير باعث شده است امروز 
بخش خصوصي س��ازمان ها كه تا ديروز با چالش نيروي انساني روبه رو 
بودند، درخواست نيروي كار داشته باشند تا برنامه ها و اهداف شان را نه 
تنها اجرا بلكه رهبري و راهبري كنند، طوري كه بعضي از مددجويان در 
حال حاضر در رده هاي بالايي سازماني و حتي وزارتخانه ها مشغول كار 

هستند. به طور مثال مددجوياني كه در مركز 
تماس هدفمندي يارانه ها مش��غول كار بودند، 
بعد از مدتي به دليل كارايي بالا و حوصله زياد، 
به دعوت وزير كار اس��بق در وزارتخانه مشغول 
كار شده اند. مددجويي هم داشتيم كه شرايط 
زندگي بس��يار سختي داش��ت و حاضر بود هر 
كاري انجام دهد. مدتي در ايستگاه هاي سلامت 
مترو مشغول كار و بعد در مركز تماس مؤسسه 
به كارگيري شد. او حالا مس��ئول دفتر معاون 

يكي وزراست. 
شما رمز اين موفقيت را در چه ديديد؟ 

آيا هزينه بالايي دارد؟
اتفاقاً رسيدن به اين موفقيت نه تنها نياز به هزينه 
ندارد بلكه كمك به هزينه ها هم مي شود. تنها 
دو كار لازم اس��ت؛ يكي دادن فرصت و ديگري 
اعتمادكردن. مؤسسه براي انجام اين كار، ظرفيت 
فكري جامعه و بخش كسب و كار را توسعه داد تا 
افراد معلول در بنگاه هاي كار مشغول شوند و اين 
مهم در حال حاضر انجام مي ش��ود، طوري كه 
يك كمپاني تماس مي گيرد و از ما درخواست 
تعدادي ني��روي كار در زمينه ه��اي مختلفي 
مانند منشي، گرافيس��ت و حتي پرستار براي 

كودك مي كند. 
منش�أ اين نگاه- يعن�ي كارآفريني 

اجتماعي- از كجا شكل گرفت؟
اين نگاه كه سبد كالا داده شود با نگاه اينكه كالايي بدهيم تا معلول 
را روي پاي خودش نگه داريم، فرق مي كند. افراد خير حتماً دومي را 
انتخاب مي كنند چراكه اثرش ماندگارتر است. اين مؤسسه نيز با اين 
نگاه از فارغ التحصيلان چند سال قبل مصاحبه كرد كه مشخص شد 
از 500نفر فارغ التحصيل تنها به اندازه كمتر از انگشتان دست مشغول 
كار هستند آن هم در شغل هايي مثل دستفروشي، دكه سيگارفروشي 
و موارد مشابه. همان موقع ريش��ه يابي و بعد از بررسي هاي مختلف 
مشخص شد معلول بعد از خروج از مؤسسه به معلوليت بزرگ تري به 
نام »جامعه« برخورد كرده است!  متأسفانه جامعه باعث قرباني شدن 

آنها شده بود. اين جامعه يا معلول را قبول نداشت يا نگاه استعماري 
به او داشت. در برخي موارد هم ديده شد مكان هاي كاري متناسب 
با وضعيت معلول نبوده اس��ت. همان موقع تصمي��م گرفتيم مدلي 
ارائه دهيم و بعد سراغ مردم برويم و به قول بزرگي به جاي لعنت به 
تاريكي، بايد شمع روش��ن كرد. اولين كار با صنايع دستي و خياطي 
شروع ش��د. اوايل كار اعتماد كم بود اما حالا به جايي رسيده ايم كه 
برندهاي معروف كار مي آورند و ما با كمپاني هاي بسياري قراردادهاي 
ميلياردي مي بنديم كه بخش��ي از س��ود حاصله به عنوان دستمزد 
به افراد مددج��و داده مي ش��ود و بخش ديگر خرج مش��اركت هاي 
خيريه مي شود. در اين مؤسسه س��هامداري وجود ندارد، به همين 
خاطر حس خوبي به كارفرما مي دهد چراكه 
خدماتي مي گيرد كه سود  آن در امور خيريه 

انجام مي شود. 
مي گويند بايد نگاه جامعه را تغيير داد، در 

اين تغيير چه كساني مؤثر هستند؟
خيلي  افراد و س��ازمان ها نق��ش دارند اما خود 
جامعه هدف با حض��ورش، نمايش توانمندي و 
حرف زدن در مورد خودش مي تواند بيشترين 
تأثير را داشته باش��د. خانواده ها، »ان جی ا«ها و 
رسانه ها هر كدام نيز سهمي دارند، حتي مي توان 
نگاه خيرين و سازمان بهزيستي را هم تغيير داد. 
مركز تم�اس يكي از نتايج توس�عه تفكر 
اشتغال از سوي مؤسسه بوده كه حالا پايه 
بسياري از مشاغل ش�ده است. اين تفكر 

چگونه شكل گرفت و راه اندازي شد؟
در كل توسعه تفكر اش��تغال كار سختي است. 
دنبال آن رفتيم تا از قالب حمايت بيرون بياييم، 
به همين دليل دنبال غي��ر از پول رفتيم، با اين 
نگاه كه هر جايگاه شغلي را انتخاب نكنيم، چون 
دنبال درخشش معلول بوديم و بايد دنبال اين 
باشيم كه سطح انتظار از معلول را بالا ببريم. به 
همين خاطر بررسي كرديم و ديديم در بخش 
فارغ التحصي��لانIT موفق نبوده اي��م. در اين 
باره ماه ها ت��لاش كرديم تا اينك��ه دو برادر كه 
هر دو معلول بودند با كم��ك فارغ التحصيلان 
دانشگاه صنعتي شريف توانستند مركز تماس را به عنوان يك ظرفيت 
بالا شناس��ايي و راه اندازي كنند. آنها با نام اين مؤسس��ه كنار صاحبان 
كسب و كار رفتند و حالا 150شغل ايجاد شده است. اين تصميم مشخص 
كرد يك تفكر چقدر مي تواند مؤثر باشد اما كنار دو فاكتور فرصت و اعتماد. 
اين نبايد تنها در مؤسسه ايزوله ش��ود بلكه بايد در جامعه پخش شود. 
اسنپ فود، كميته امداد، سازمان بورس و بانك مركزي از جمله اين مراكز 
است و جالب است سطح تلاش آنها كمتر از افراد سالم نيست بلكه بيشتر 
هم است، چراكه آنها فكر مي كنند صندلي و زمينه هاي شغلي كمي دارند 

و بايد تلاش و توجه كارفرما را جلب كنند. 

زكيه صحراگرد، مربي صنايع دستي و مرضيه يوسفي، مربي كامپيوتر 
در مؤسسه رعدالغدير هستند. 

خانم صحراگرد كارشناس رشته هنر اس��ت و 10سالي است هم در 
سراي محلات براي افراد سالم و هم در اين مؤسسه براي معلولان در 
رشته صنايع دستی مربيگری می كند. او مي گويد: بيشتر كلاس هايم 

را كنسل كرده ام تا از اين بچه ها غافل نشوم. 

خانم يوسفي هم مي گويد فقط در اين مؤسسه مشغول تدريس است 
و پيشنهادات ديگر را حتي با دستمزدهاي بالاتر رد كرده است، چون 
نمي تواند از اين بچه ها دل بكن��د و هيچ چيز حتي پول هم نمي تواند 
اين فرصت را از او بگيرد. هر دو مي گوين��د هيچ منتي بر اين عزيزان 
نداريم بلكه آنها بر سر ما منت دارند چرا كه همه از آنها درس زندگي 

مي گيريم.  دو مربي كه هر دو تجربه آموزش به افراد س��الم و هم 
افراد معلول را دارند، در پاسخ به اين سؤال كه چه تفاوتي بين 

اين دو آموزش وجود دارد؟ جواب مشتركي دادند و گفتند: 
تفاوت در يادگيري نيست بلكه در داش��تن هدف است كه 
در بچه هاي معلول بيشتر و قوي تر اس��ت. افراد سالم شايد 
براي سرگرمي و گذران وقت در كلاس ها ثبت نام مي كنند 
اما افراد توان ياب بسيار باانگيزه و با هدف هنر يا كامپيوتر را 
ياد مي گيرند، به همين خاطر خيلي زودتر به نتيجه دلخواه 

مي رسند. 

روح الله فراهاني 42 ساله است. او در همان بدو 
تولد از ناحيه دست چپ معلول بوده ولي كنار 
دو برادر و خواهر سالمي كه داشته همه كارها 
را خودش انجام مي داده است. روح الله مدرك 
ديپلم دارد و در حالي در مؤسسه »رعدالغدير« 
مشغول كار شده است كه به خاطر معلوليتش 
از چند آزم�ون و مصاحبه مردود ش�ده بود، 
به همي�ن دليل از روند اس�تخدامي كش�ور 
گلاي�ه دارد و مي گوي�د: به جرئ�ت مي توان 
گفت اگر يك آزمون بين افراد معلول و افراد 
سالم برگزار كنند، مش�خص مي شود درصد 
بالايي از معل�ولان اس�تعدادهايي دارند كه 
افراد س�الم آن را ندارند. اين اس�تعدادها در 
جامعه كمتر يافت ش�ده اس�ت اما من دست 
مس�ئولان اي�ن مؤسس�ه را مي بوس�م ك�ه 
توانستند استعدادهاي خاموش را كشف كنند.  

  
متأهل هستيد؟

بله. دو دختر 9 و 18 ساله دارم. 

همسر و فرزندان تان معلوليت دارند؟
خير. آنها سالم هستند. 

ب�راي ازدواج ب�ا همس�رتان مش�كلي 
نداشتيد؟

خير. چون مرا مي ش��ناختند و مي دانس��تند 
توانمند هستم. شايد باورتان نشود درخت را بالا 
مي رفتم. خانواده ام نيز توقع شان از من نسبت 
به ديگر خواهر و برادرها بيش��تر بود. مثلًا برف 

مي آمد، من بايد پارو مي كردم. 
گويا در چند آزمون استخدامي رد شده ايد، 

چرا؟
بله. چند سال قبل اداره ماليات نيرو مي خواست. 
وقتي به آنجا رفتم به خاطر معلوليت رد شدم، 
بعد شخصي را آوردند كه تازه كتاب هاي سوم 
راهنمايي را مي خواند! هن��وز هم فكر مي كنم 
او جاي من نشسته اس��ت! بعد از آن در آزمون 
استخدامي ديگري شركت كردم كه باز هم به 

خاطر معلوليت پذيرفته نشدم. 
چه صحبتي با مسئولان داريد؟

از آنها خواهش مي كنم به جامعه معل��ولان اعتماد كنند. براي امتحان 
هم شده كاري را به دو نفر؛ يكي معلول و ديگري فرد سالم بسپارند. بعد 
آن كار را تلفني پيگيري كنند. باور كنيد افراد معلول خيلي دير عصباني 
مي شوند و با حوصله جواب مشتري ها را مي دهند. اين نظر من نيست، 
بلكه نظر بسياري از كارفرماهايي است كه از كاركردمان راضي بوده اند 
و در نظرسنجي ها بيشترين رضايت از سوي مشتريان را هم داشته ايم. 
در اين مؤسسه بچه ها با يك هفته آموزش بهترين پاسخگويي را دارند. 
خيلي دقيق، منظم، با احترام و با اخلاق جواب مشتري ها را مي دهند، در 
حالي كه وقتي با مراكز پشتيباني هاي ديگري تماس مي گيريم، جواب 
سلام هم نمي دهند. من دست مسئولان اين مؤسس��ه را به خاطر اين 
اعتماد و كشف اين همه استعداد مي بوس��م. بچه هاي معلول به ظاهر 
معلول هستند اما سخت ترين و پيچيده ترين كارها مانند بورس را خيلي 
زود ياد مي گيرند و گيرايي بالايي دارند؛ كاري كه حتي در پش��تيباني 

بانك ها هم ديده نمي شود. 
انتظارتان از سازمان بهزيستي چيست؟

بهترين و بيش��ترين توقعي كه مي توان از اين سازمان داشت، حمايت 
است؛ حمايتي كه معلول را روي پاي خودش نگه دارد. اين سازمان با اين 
همه ظرفيت در اين  س��ال ها تلاش نكرده است براي كارهاي دفتري از 

خود معلولان استفاده كند!  
و حرف آخر... 

از شما خبرنگارها تشكر مي كنم، ولي انتظارمان بيشتر از اينهاست. تقاضا 
داريم فقط در روز معلولان سراغ ما نياييد، آن هم براي تهيه يك گزارش 
و زدن تيتر. هميشه به ياد ما باشيد تا بتوانيد براي جامعه معلولان قول ها 

و وعده ها را به ثمر بنشانيد. 

گلايه هاي يك توان ياب از تبعيض هاي شغلي

مسئولان به معلولان اعتماد كنند

پاي صحبت يك زوج توان ياب

 با معلوليت نجنگيم، با موانع معلوليت بجنگيم

رسيدن يك معلول به كار و موفقيت نه تنها هزينه ندارد بلكه موجب پيشرفت در همه زمينه ها خواهد شد. براي 
رسيدن به اين مهم تنها دو فاكتور فرصت و اعتماد لازم است. مؤسسه نيكوكاري رعدالغدير از جمله مؤسسات 
خيريه اي است كه شروع كارش با خدمات به جانبازان و معلولان در سال هاي جنگ آغاز شد و بعد از سال ها بنا به 
تجربه و تلاش بسيار حالا در حوزه كارآفريني اجتماعي موفق بوده است. امروز اين مؤسسه رويكرد حمايتي اش را 
به سمت كسب و كار برده است تا معلول را مدبرانه و هوشمندانه كمك كند روي پاي خودش بايستد و رشد كند تا 
نه تنها خدمات نگيرد بلكه ارائه خدمات هم داشته باشد؛ كار خيري كه اثري ماندگار دارد. تشكيل اين مؤسسه به 
سال1363 برمي گردد، آن زمان يكي از دوستان شهيد چمران وقتي فهميد او در لبنان يك مركز خيريه تأسيس 
كرده است و دوست دارد در ايران هم چنين كاري انجام شود، يك مركز در خيابان هلال احمر تأسيس كرد كه 

خدمات آن براي مجروحان و جانبازان جنگ بود. ابتدا كار موتورپيچي و كامپيوتر انجام مي شد تا اينكه سال67 
با تأسيس بنياد جانبازان اين مركز دست از تلاش نكشيد و تصميم گرفت اين بار خدمات را براي معلولان ادامه 
دهد. اين مركز سال1380 در شهرك غرب دائر شد اما بعد از مدتي مسئولان مؤسسه متوجه شدند ورودي هاي 
جديدشان بسيار كم است، به همين دليل آسيب شناسي كردند و فهميدند عمده افراد معلول در جنوب شهر 
و حاشيه شهر ساكن هستند و اين بعد مسافت و هزينه رفت و آمد مانع حضور آنهاست، به همين منظور بعد از 
بررسي و تلاش هاي زياد، منطقه18 براي ادامه كار در نظر گرفته شد و ابتدا در خيابان خليج فارس و بعد از چند 
سال در ميدان الغدير يافت آباد در زمين اهدايي شهرداري به كار خود ادامه داد. به مناسبت روزجهاني معلولان 

يك روز را ميهمان مؤسسه بوديم و پاي صحبت مسئولان، مربيان و توان يابان اين مركز نشستيم. 

يك روز با مسئولان، مربيان و توان يابان مؤسسه »رعدالغدير«

توانمندسازي معلولان با ايجاد فرصت و اعتماد ميسر مي شود

با بررسي هاي مختلف مشخص شد 
معلول بعد از خروج از مؤسسه به 
معلوليت بزرگ تري به نام »جامعه« 
برخورد كرده است!  متأسفانه جامعه 
باعث قرباني ش��دن آنها شده بود. 
اين جامعه يا معلول را قبول نداشت 
يا نگاه استعماري به او داشت. همان 
موقع تصميم گرفتيم مدلي ارائه 
دهيم و بعد س��راغ م��ردم برويم

از مس��ئولان خواه��ش مي كنم به 
جامعه معلولان اعتماد كنند. براي 
امتح��ان ه��م ش��ده كاري را به دو 
نف��ر؛ يكي معل��ول و ديگ��ري فرد 
سالم بسپارند، بعد آن كار را تلفني 
پيگيري كنند. باور كنيد افراد معلول 
خيلي دي��ر عصباني مي ش��وند و با 
حوصله جواب مشتري ها را مي دهند

مربيان مؤسسه »رعدالغدير«:

 معلولان،  هدفمند 
و با انگيزه مي آموزند


